

المسؤولية:

- تعريفها لغة

إن كلمة مسؤولية يقصد بها لغة، قيام شخص طبيعي ما بأفعال أو تصرفات يكون مسؤولاً عن نتائجها

- تعريفها اصطلاحاً

أما اصطلاحاً فهي تعني ((تلك التقنية القانونية التي تتكون أساساً من تداخل إرادي ينقل بمقتضاه عبئ الضرر الذي وقع على شخص مباشر بفعل قوانين الطبيعة أو البيولوجيا أو السيكلوجيا أو القوانين الإجتماعية إلى شخص آخر ينظر إليه على أنه هو الشخص الذي يجب أن يتحمل العبئ))

و يختلف مفهوم المسؤولية، حسب مجالها أو إطارها فقد تكون:

أ) مسؤولية أدبية نتيجة مخالفة واجب أدبي لا يدخل نطاق القانون

ب) مسؤولية قانونية نتيجة مخالفة إلتزام قانوني

و عليه فإن المسؤولية هي الإلتزام الذي يقع نهائياً على عاتق شخص بتعويض ضرر أصاب شخص آخر، عملاً بالمادة 124 من القانون المدني الجزائري.

ث) المسؤولية الأخلاقية، هي التي تترتب عن مخالفة قواعد الأخلاق، فيسأل أمام الله وأمام ضميره، ولا يترتب عليها أي جزاء قانوني

ولا يشترط لقيام هذه المسؤولية حدوث ضرر للغير، بل يكفي أن ينوي الإنسان ويتمنى شرا لغيره حتى تتحقق هذه المسؤولية

ج) المسؤولية العقدية: إذا نشأ العقد صحيحاً و ذلك بتوفر شروط صحته على المدين تنفيذ ما إلتزم به تنفيذاً عينياً متى كان ذلك ممكناً و ذلك طبقاً للمادة 164 ق.م. فإذا كان التنفيذ العيني ممكناً و تمسك به الدائن يجبر المدين على هذا التنفيذ و بالتالي لا تثار المسؤولية العقدية في حالة التنفيذ العيني الممكن

ح) المسؤولية المدنية: هي المسؤولية التي تهدف إلى جبر الضرر (التعويض) الذي يصيب المضرور والمسؤولية المدنية نوعان، إما مسؤولية عقدية والتي هي جزاء إخلال المدين بإلتزام عقدي و إما مسؤولية تقصيرية و هي جزاء إخلال الشخص بإلتزام قانوني مفروض عليه

خ) المسؤولية الإدارية باعتبارها مسؤولية قانونية ونوع من أنواع المسؤولية القانونية تتعقد وتقوم في نطاق النظام القانوني الإداري ، وتتعلق بمسؤولية الدولة والإدارة العامة عن أعمالها الضارة ، لكن تحديد معناها بالمعنى الضيق و جزئياً ، بأنها " الحالة القانونية التي تلتزم فيها الدولة أو المؤسسات والمرافق والهيئات العامة الإدارية نهائياً بدفع التعويض عن الضرر أو الأضرار التي سببت للغير بفعل الأعمال الإدارية الضارة سواء كانت هذه الأعمال الإدارية الضارة مشروعة أو غير مشروعة وذلك على أساس الخطأ المرفقي أو الخطأ الإداري أساساً وعلى أساس نظرية المخاطر وفي نطاق النظام القانوني للمسؤولية الإدارية ومسؤولية الدولة

د) المسؤولية الجنائية، تعني تحمل الشخص لتبعات أفعاله الجنائية المجرمة، بمقتضى نص في القانون كالقتل والسرقه وخيانة الأمانة، وهي تترتب على ارتكاب جريمة من الجرائم، وتؤدي إلى عقاب مرتكب هذه الجريمة

"والجرائم محددة بالقانون وفق مبدأ "لا جريمة ولا عقوبة إلا بنص".

The liability :

-Linguistic definition:

The word liability refers to the language, the actions or actions of a natural person who is responsible for their results.

-Its definition as a term.

As for the terminology, it means ((that legal technology that consists mainly of voluntary interference, whereby the burden of harm that occurred on a direct person by the laws of nature, biology, psychology, or social laws is transferred to another person who is seen as the person who should bear the burden))

The concept of liability differs according to its scope or framework, it may be:

A): A punitive liability is resulted of the violation of a moral duty that does not fall within the scope of the law.

B): Legal liability for breaching a legal obligation.

Accordingly, liability is the obligation that falls on the final responsibility of a person to compensate the harm suffered by another person, pursuant to Article 124 of the Algerian Civil Code.

C) The moral liability is that which results from violating the rules of morality, so the person is asked and judged by God and depending of his conscience, and there is no legal reward for it. In order to this liability to occur, it is not necessary for the occurrence of harm to others, rather it is sufficient for a person to intend and wish evil for others in order for this responsibility to be fulfilled.

D) Contractual liability: If the contract is valid and that the conditions of its validity are fulfilled, the debtor must implement what he committed to in kind whenever possible and that is in accordance with Article 164.C.L. If real execution is possible and the creditor holds on to it, the debtor is forced to do so, and therefore contractual liability is not raised in the event of possible real execution.

E) Civil liability: It is the liability that aims to make amends (compensation) for the injured person, and civil liability is of two types, either contractual liability, which is a penalty for the debtor's breach of a contractual obligation, or a default liability, which is a penalty for a person's breach of a legal obligation imposed on him.

F) Administrative liability as a legal liability and a type of legal liability that takes place within the scope of the administrative legal system, and it relates to the responsibility of the state and public administration for its harmful acts, but its meaning is defined in the narrow sense and partly, as “the legal situation in which the state or institutions, facilities and administrative public bodies are permanently obligated to pay Compensation for damage or damages caused to others by harmful administrative acts, whether these harmful administrative acts are legitimate or unlawful, mainly on the basis of the attachment error or the administrative error and on the basis of risk theory and within the scope of the legal system for administrative and state liability.

G) Criminal liability, means the person bearing the consequences of his criminal acts, according to a provision in the law, such as murder, theft and breach of trust, which result from the commission of one of the crimes, and lead to the punishment of the perpetrator of this crime.

Crimes are defined by law according to the principle of “no crime and no punishment except by a text”.